
JORNADA CONTRA LA FAM EN EL MÓN

El pròxim 11 de febrer se celebra la Jornada Nacional de Mans Unides. Esta associació
de fidels ens ajuda amb les seues campanyes i amb esta celebració, a que no ens oblidem
de les desigualtats que existixen en el nostre món i que tenen com a conseqüència que
milions de persones que habiten en el nostre planeta no tinguen les condicions mínimes per
a viure dignament. Amb esta carta vull convidar a totes les parròquies i comunitats
cristianes a unir-vos a esta celebració que, en vespres de la quaresma, ens oferix una
oportunitat de compartir els nostres béns amb els més necessitats del nostre món.

El lema d'enguany és “L'efecte ésser humà. L'única espècie capaç de canviar el
planeta”. El lema pretén ajudar-nos a prendre consciència d'algunes situacions que, sovint,
desconeixem. Enguany se centra en les conseqüències de l'ús inadequat dels recursos
naturals. La meitat de la població mundial viu en contextos considerats “altament
vulnerables al canvi climàtic”; les persones i els països més pobres tenen menys
possibilitats de fer front a les adversitats climàtiques; patixen més els efectes de la
contaminació de les aigües i de la pujada del nivell de la mar i, cada vegada és major el
nombre de persones que han d'emigrar a conseqüència del canvi climàtic.

Com diu el Papa Francesc: “Tot està relacionat, i l'autèntica cura de la nostra pròpia
vida i de les nostres relacions amb la naturalesa és inseparable de la fraternitat, la justícia i
la fidelitat als altres” (Laudato si 70). Els cristians estem cridats a prendre de debò la cura
de tots els nostres germans i de la llar en el qual tots vivim. El nostre mode de situar-nos
enfront de la realitat, d'interpretar-la, de respondre a les seues exigències i d'actuar davant
les necessitats que ens presenta, ha d'estar mogut per la responsabilitat i no per l'egoisme.
El lema de la campanya pretén que la nostra mirada se separe de nosaltres mateixos per a
centrar-la en els altres, especialment en els qui més experimenten les conseqüències dels
nostres actes.

Podem pensar que els nostres actes afecten únicament als qui estan prop de nosaltres.
Certament, no som responsables d'haver causat les grans injustícies que hi ha en el nostre
món, però amb les nostres xicotetes accions podem ajudar a mantindre-les o contrarestar
els seus efectes. Els nostres actes no sols tenen conseqüències negatives, poden i deuen
tindre efectes positius. Hi ha una gran diferència entre limitar un efecte negatiu i exercir un
influx positiu. Dels cristians no s'ha d'esperar tan sols que no fem el mal, sinó que fem el bé
decididament. Mans Unides és una mostra que el bé és possible i que els nostres actes
poden marcar diferències significatives. Per això, tal com ens anima el Papa Francesc:
“Unim les nostres mans i fem passos valents perquè la justícia i la pau fluïsquen en tota la
terra”. Un xicotet pas pot ser ajudar a algun dels projectes de Mans Unides.
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